
100 میلیون برای رفتن به مدرسه 
آرمان ملی: محمدحسن آصفری، نماینده مجلس در 
برنامه ای تلویزیونی درباره تعیین شهریه مدارس غیر دولتی 
برای سال تحصیلی ۱۴۰۳ـ۱۴۰۲ گفته که »من این مبالغ 
۵ تا ۴۸ میلیون تومان را قبول ندارم چراکه برخی از مدارس 
غیر انتفاعی تا ۷۰ میلیون تومان و بعضا ۱۰۰میلیون تومان از 
خانواده ها به بهانه های مختلف هزینه می گیرند. تحت عناوین 
مختلف آموزش یوگا، زبان، استخر و... هزینه دریافت می کنند.«

آصفری ادامه داده در قانون اساسی ما آموزش و پرورش 
رایگان است و دولت موظف است در این راستا برنامه ریزی کند 
تا هر کسی استعداد و مهارت و شایستگی و اراده ای برای رشد 
دارد شکوفا شود. اینکه هدف تشکیل مدارس غیر انتفاعی چه 
بوده و در جهت رقابت با مدارس عادی بوده است و یا تبدیل به 

تهدیدی شده، یک موضوع حائز اهمیت است. 
او پرسیده چند درصد مدارسی را که شهریه بالا می گیرند 
آموزش و پرورش بررسی کرده است؟ اصلا آموزش و پرورش 
چقدر نیرو دارد؟ از ابتدا که مدارس غیر انتفاعی شکل گرفت به 
سمت و سوی جایی رفت و یک سری شخصیت های برجسته 
که بعضا رئیس جمهور بوده و یا جزو خانواده رئیس مجلس و وزرا 
بودند و یا مسئولین مختلف بودند این مدارس غیرانتفاعی را 
شکل دادند. چه مقدار نظارت و بازرسی از مدارس شکل گرفته 
است؟ تا الان اینگونه بوده و هیچ نظارتی که باعث سوال و جواب 

کردن از مدیر مدرسه غیر انتفاعی باشد، نبوده است. 
در برنامه تلویزیونی مذکور، احمد محمودزاده، رئیس 
سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی وزارت آموزش و پرورش 
هم گفته »بر اساس ماده ۱۵ و ۱۶ قانون تاسیس مدارس غیر 
دولتی، شورای نظارت مرکزی موظف است همه ساله الگوی 
تعیین شهریه را برای مراکز و مدارس غیر دولتی در سراسر 
کشور اعلام کند. امسال هم با توجه به این قانون ما در سازمان 
مراکز و مدارس غیر دولتی سعی مان بر این بود قالب الگوی 
شهریه منطقی و علمی و با همراهی موسسین و معلمین و 
اولیای دانش آموزان باشد و فرآیند هفت ماهه را طی کردیم 
و امسال به الگویی منطقی رسیدیم.« او با بیان اینکه سرانه 
پرداختی معطوف به فضا، تجهیزات، امکانات و کیفیت بخشی 
آموزشی و پرورشی می شود که حدود ۱۵۰ شاخص وجود دارد، 
ادامه داده که »این ابلاغیه در ۲۲ فروردین امسال به تمامی 
مدارس ابلاغ شد و از آن زمان تا به امروز که این کار را انجام 
دادیم و طی فرآیندی که در سراسر کشور انجام شد، موسسین 
مدارس باتوجه به فرمول و الگوی منطقی و علمی ما که در 
سامانه بارگذاری شده بود، فرآیند شهریه را طی کرده و به عدد 
امروز رسیدیم. موظف بودیم افزایش دستمزدها، افزایش اجاره 
بهای ساختمان ها و میزان تورم در سال را در نظر بگیریم. سال 
گذشته شهریه های ضعیف زیر سه میلیون تومانی داشتیم که 
ترمیم شهریه برای این مدارس ضعیف انجام گرفت و عدد امروز 
از ۵ میلیون تا ۴۸ میلیون تومان است و حدود ۱۵ هزار مدرسه 

ما زیر ۲۰ میلیون شهریه می گیرند.«
انتفاعی  غیر  مدارس  از  بسیاری    

خانه مسکونی بودند
 آصفری در بخش دیگری از برنامه به بحث تعارض منافع 
وزارت آموزش و پرورش بر مدارس غیر انتفاعی اشاره کرده؛ به 
اعتقاد این نماینده مجلس، وزارت آموزش و پرورش صلاحیت 
نظارت بر مدارس غیر انتفاعی را ندارد چون تعارض منافع است. 
نظارت بر این مدارس به غیر از بحث فصول درسی و امتحانات 
باید در اختیار دستگاه های دیگر باشد. او گفته: من سوالم از 
دستگاه هایی مثل سازمان تعزیرات است و بالاخره این هم نوعی 
گرانفروشی است. از سوی دیگر گفتند هزار ناظر داریم. واقعیت 
امر این است که واقعا در استان های دیگر مردم اگر بخواهند این 
ناظران را ببینند چه کسانی هستند و کجا هستند؟ نظارت بر 
عملکرد خود معلمان هم مهم است و بعضا از معلمانی در این 
مدارس استفاده می شود که تجربه کافی ندارند.  آصفری با تاکید 
بر اینکه ۹۰ درصد مدارس غیر انتفاعی ما خوب هستند و ۱۰ 
درصد مساله دارند، افزوده: در بررسی تجارب معلم چه نظارت 
انجام شده است؟ خیلی از مدارس غیر انتفاعی خانه مسکونی 
است و قابلیت استفاده به عنوان مدرسه ندارند. دانش آموز اگر 
می خواهد زنگ تفریح بیاید بیرون باید برود داخل کوچه و 
حیاطی نیست که امورات خود را بگذراند؛ چرا به اینها مجوز داده 
می شود؟ گاهی حتی ۲۰ میلیون تومان بابت ایاب و ذهاب، غذا و 
اردو از والدین می گیرند. بر این ها چه نظارتی انجام شده است؟ 

آرمان ملی: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه 
افتتاح نمایشگاه الکامپ در جمع خبرنگاران گفته چون ما 
سه برابر ظرفیت کشور اینترنت فراهم کرده ایم، هر قدر نیاز 
کشور باشد از پهنای باند داخلی گرفته تا خارجی ما قطعا 
فراهم می کنیم. عیسی زارع پور توضیح داده با هرگونه اختلالی 
مخالفیم و کوچک ترین اختلالی را در شبکه ارتباطی کشور 
برنمی تابیم و شب و روز در این زمینه تلاش می کنیم. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین گفته: سایت اسپیدتست 
سایتی است که هرماه سرعت اینترنت موبایل و ثابت همه 
کشورها را اعلام می کند و از ابتدای دولت تاکنون سرعت 

اینترنت موبایل تقریبا دو برابر شده است. 
آمار و ارقامی که وزیر ارتباطات ارائه داده در حالیست که 
مردم کشور هم از پایین بودن سرعت اینترنت گلایه مندند و هم 
بحث فیلترینگ شبکه های اجتماعی و پلتفرم های پر کاربرد 
آن ها را از نظر اقتصادی و روانی متضرر کرده است. هرچند 
زارع پور در پایان سخنانش گفته که نظر فنی ما در وزارت 
ارتباطات این است که برخی از پلتفرم ها باید رفع فیلتر شوند!

اتفاق جالبی که در کنار این صحبت ها و در افتتاحیه 
نمایشگاه الکامپ رخ داد این بود که قطع برق افتتاحیه 
نمایشگاه الکامپ را نیمه کاره و با پایانی باز رها کرد؛ شعار این 
نمایشگاه »آینده بهتر برای اقتصاد دیجیتال بود« و سوال این  
است ، زمانی که مسئولان از تامین برق چند ساعت برای یک 
نمایشگاه با مشکل مواجه می شوند چطور سرعت اینترنت 
موبایل را دو برابر کرده و سه برابر نیاز کشور هم اینترنت تامین 

کرده اند!

    رؤیاهای وزارت ارتباطات
وزیر ارتباطات گفته سرعت میانه اینترنت موبایل ۱۸ 

مگابیت بر ثانیه بود که الان ۳۵.۶ است. او ادامه داده که پروژه 
توسعه فیبرنوری منازل و کسب و کارها را که شروع کرده اند 
و سرعتی که آرزو دارند، سرعت های ۱۰۰۰ مگابیت بر ثانیه 
است. او ادامه داده که در حال حاضر پروژه فیبرنوری در ۱۰۰ 
شهر شروع شده و انشاا... تا پایان دولت امکان ارائه چنین 

سرویسی را برای ۲۰ میلیون خانوار فراهم می کنیم. 
بنا به  گفته زارع پور: در حال حاضر نزدیک ۹۲ درصد 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه متصل شده اند و حدود 
۴۳۰۰ روستا در مدت ۲۱ ماه گذشته متصل شده اند که 
می توان گفت معادل چهار سال گذشته است و تا پایان امسال 
تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار را به شبکه ملی اطلاعات 
متصل خواهیم کرد تا این ظرفیت ایجاد شود که هر کسی در 
دور افتاده ترین روستا قرار دارد، امکان استفاده از سکوهای 

داخلی جهت خرید و فروش برایش فراهم باشد. 
وزیر ارتباطات در مورد شعار نمایشگاه هم گفته که 
هدف گذاری صورت گرفته که سهم اقتصاد دیجیتال از اقتصاد 
کشور که حدود ۷.۸ است، به ۱۵درصد برسد. برای اینکه به 
این افق برسیم، دولت برنامه منسجمی در برنامه هفتم توسعه 
پیش بینی کرده و یکی از سر فصل های اصلی برنامه هفتم 
توسعه اقتصاد دیجیتال است. در فصل ۱۳ در قالب چند 
ماده مهم دولت توسعه اقتصاد دیجیتال در پنج سال آینده را 

معماری کرده است. 
او به سند توسعه اقتصاد دیجیتال کشور اشاره می کند و 
می گوید که در این برنامه گفته شده که باید فناوری های 
جدید مانند هوش مصنوعی و اینترنت اشیاء توجه کنند. در 
بخش صنعت، معدن، کشاورزی و پزشکی مکلف شدند از 
فناوری های نوین استفاده کنند؛ وزارت ارتباطات هم مکلف 
شده زیرساخت های لازم را برای این کار فراهم کند. همچنین 

سایر وزارتخانه ها مانند آموزش و پرورش، علوم و کار مکلف 
شده اند برنامه ملی توسعه حمایت های مورد نیاز اقتصاد 

دیجیتال را ظرف شش ماه به تصویب هیات وزیران برساند. 

    افتتاحیه نصفه و نیمه
وزیر ارتباطات درباره همکاری های بین المللی گفته 
که در شش ماه گذشته بیش از ۲۰۰ میلیون دلار قرارداد 
بین شرکت های ایرانی و خارجی منعقد شده است و ما این 
مسیر را دنبال می کنیم تا بتوانیم زمینه صادرات محصولات 
فنی- مهندسی را بر بستری که دولت فراهم می کند، فراهم 
کند. همچنین ما در تیرماه اجلاس وزرای عضو سازمان اکو را 
در تهران خواهیم داشت و از وزرای ارتباطات برخی کشورها 

دعوت شده است. 
مراد وزیر از کشورهای خارجی، ازبکستان، پاکستان، بوسنی، 
سوریه، چین، روسیه، ترکیه، ارمنستان و عراق و البته فرانسه 
هستند که گفته شده در نمایشگاه الکامپ حضور دارند و 
جدیدترین برنامه ها، تولیدات و خدمات خود را ارائه می کنند. 

بیست وششمین نمایشگاه بین المللی که ۳ روز در محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران دایر شده و در افتتاحیه 
آن، میان صحبت های محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق 
نوآوری و شکوفایی، ۲ بار و هر بار برای چند ثانیه برق سالن قطع 
شد. همچنین قطع برق در ابتدای سخنرانی حسن هاشمی، 
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای هم رخ داد و بعد از سومین 

قطع برق مراسم افتتاحیه پایان یافت. 
پس از افتتاح نمایشگاه، حسین اسلامی، رئیس سازمان 
نظام صنفی استان تهران در یک نشست خبری، اینطور گفت 
که »متاسفانه هنگام برگزاری مراسم افتتاحیه سه بار برق قطع 

شد، اما ما خودمان هنوز متوجه نشده ایم به چه دلیل...«
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وضعیت اقتصادی

مسئولان محترم، باور بفرمایید که حقوق ها تحت هیچ 
شرایطی کفاف مخارج سنگین هزینه ها را نمی دهد و باعث 
بروز مشکلات فراوانی در جامعه شده است و به قول معروف 
بیشتر مردم صورت خود را با سیلی، سرخ نگه می دارند. در 
حال حاضر دغدغه  خانواده ها فقط این شده است که چطور 

شکم خانواده خود را سیر کنند. 
احمدی از تهران

امنیت در منطقه
در منطقه نازی آباد و بازار دوم سرقت خودرو و موتور و 
گوشی خیلی زیاد است. از مسئولان تقاضا داریم که به این 
موضوع رسیدگی کنند و گشت زنی در این محله ها را بیشتر 

کنند تا این دزدی ها کمتر شود. 
یک شهروند از تهران

جمع آوری معتادان
فضای سبز روبه روی بیمارستان بهارلو به سمت جوادیه، 
تبدیل شده به محل تجمع زنان و مردان معتادی که در این 
محوطه باز مشغول به استعمال مواد مخدر هستند و هیچ ارگانی 
نه شهرداری و نه نیروی انتظامی جلوی این افراد را نمی گیرند 
و در ملأ عام مشغول به مصرف مواد مخدر هستند. از مسئولان 

عاجزانه تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
کاشف از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

 سرعت اینترنت 
 سه برابر شد

 برق رفت!

 واکنش دادستان کل 
به فنس کشی میانکاله

دادستان کل کشور با حضور در برنامه صف 
اول گفته:  از رئیس سازمان محیط زیست 
سوال کردم شما آیا مجوزی به این آقا دادید که 
بتواند در آن منطقه چنین تاسیساتی را به وجود 
بیاورد که ایشان گفتند خیر، ما مجوزی ندادیم 
و گفتند که یک مصوبه دولت است و این مصوبه 
باید اصلاح و یا ابطال شود و ایشان قول داد که 
این موضوع را در دولت مطرح کند. بنا بر آنچه 
که ایشان اذعان داشتند گفتند که از نظر ما این 
مجاز نیست و ما حتما مانع آن خواهیم شد و اگر 
نیاز به ابطال یا اصلاح مصوبه دولت باشد حتما 
موضوع را پیگیری خواهیم کرد. محمد جعفر 
منتظری با تاکید بر این که صیانت از حقوق عامه 
چند سالی است که در دستور کار جدی دستگاه 
قضایی قرار گرفته است، گفته: لایحه صیانت از 
حقوق عامه تهیه شده و در مراحل نهایی خود در 
قوه قضائیه است. دادستان کل کشور همچنین 
در خصوص چگونگی ورود نهاد دادستانی به 
موضوع ساختمان های ناایمن و جلوگیری از 
تکرار حادثه ساختمان متروپل گفته: موضوع 
حادثه متروپل، مصداقی از مصادیق حقوق عامه 

است و حقوق عامه گستره بسیار زیادی دارد.

تجهیزات آزمایشگاهی پزشکی 
قانونی فرسوده است

سالانه ۱۵۰ نفر به »متقاضیان اهدای جسد« 
افزوده می شوند؛ این خبری است که رئیس 
سازمان پزشکی قانونی کشور اعلام کرده و گفت 
تا بعد از فوت  این متقاضیان ما بتوانیم از کالبد این 
افراد برای مقاصد علمی و پزشکی و برداشت بافت 
استفاده کنیم. عباس مسجدی آرانی در گفت وگو 
با ایلنا در پاسخ به این سوال که آیا در برنامه هفتم 
به مسائل و مشکلات پزشکی قانونی توجه شده 
است، گفت: پزشکی قانونی نیازهای جدی دارد 
که باید حتما در برنامه هفتم توسعه به آن توجه 
شود. انتظار ما از دولت این بود که در برنامه هفتم 
به نیازهای پزشکی قانونی توجه کنند، اما با توجه 
به اینکه محقق نشده است، انتظارمان از مجلس 
این است که موادی را که رافع مشکلات ما باشد 
در برنامه هفتم دیده شود تا بتوانیم هم خلأهای 
نیروی انسانی را تامین کنیم. هم کمبودهایی که 
از نظر فضای فیزیکی و تجهیزات آزمایشگاهی 
که مورد نیاز ما است را برطرف کنیم. او ادامه 
داد: همچنین ناوگان تجهیزات آزمایشگاهی ما 
خیلی فرسوده است. این دستگاه ها طول عمر 
مشخصی دارد و باید این تجهیزات و دستگاه ها 
به روز شوند، چراکه به روزرسانی تجهیزات 
احتمال خطا در پاسخ را کم می کند. اگرچه ما 
با استفاده از ظرفیت هیات امنای ارزی بخشی 
از این مشکلات را طی دو سال گذشته حل 
کرده ایم، اما این کار بخش اندکی از تجهیزات ما 
بوده است و بخش عمده ای از تجهیزات ما باید به 
روزرسانی شوند. این دستگاه ها گران شده است 
و بعضا بیش از اعتباراتی است که برای ما در نظر 
گرفته می شود. اعتبار ما خوشبینانه ۱۵درصد 
در قانون بودجه افزایش پیدا کرده است، اما 
در سال بیش از ۱۰درصد آن فقط اختصاص 

پیدا می کند.

سبزوار در ردیف شهرهای 
بحرانی در تامین آب شرب

تشدید خشکسالی ها در اقلیم کویری 
سبزوار، منابع آب آشامیدنی این خطه را در 
ماه های گرم سال همچون بسیاری از مناطق 
کشور دچار کمبود کرده است که برای گذر 
بدون تنش از این بحران، مدیریت مصرف 
آب امری ضروری است. مدیر عامل شرکت 
آب و فاضلاب سبزوار دراین باره گفته: میزان 
کسری منابع آب آشامیدنی شهر سبزوار در 
زمان اوج مصرف، ۳۰۰ لیتر بر ثانیه است و در 
همین راستا این شهر در ردیف شهرهای قرمز 
و بحرانی خراسان رضوی قرار دارد. حسین 
ریاضی، وقوع تنش آبی در برخی مناطق 
روستایی را نیز متاثر از فرسودگی شبکه های 
توزیع دانسته و اضافه کرده: برای حل مشکل 
آب شرب این روستاها در ساعات اوج مصرف، 
مدیریت مصرف آب در دستور کار قرار گرفته 
شده است. ضمن اینکه مجتمع های آبرسانی 
در مناطق روستایی متفاوت است و هر 
مجتمع با مشکلات ذخیره آب روبرروست 

که تامین آب پایدار را بحرانی تر کرده است.

جزئیات جدید از تب کریمه 
کنگو در کشور

سازمان دامپزشکی ضمن هشدار نسبت 
به شیوع بیماری تب کریمه کنگو از مردم 
خواست توصیه های بهداشتی مربوط به این 
بیماری را رعایت کنند. به گزارش ایسنا، تب 
کریمه کنگو بیماری مشترک بین انسان 
و دام است که در صورت عدم رعایت نکات 
بهداشتی، انسان مبتلا خواهد شد. ویروس 
در برابر حرارت حساس است، بنابراین پختن 
گوشت باعث از بین رفتن آن می شود. بنابر 
اعلام  سازمان دامپزشکی، تولیدکنندگان و 
افرادی که در کشتارگاه ها و مراکز بسته بندی 
کار می کنند، در صورت ایجاد هرگونه زخم 
یا جراحت جلدی در حین کشتار و با بروز 
علائم بیماری، سریعا به مراکز بهداشتی 
درمانی مراجعه کنند. این سازمان اعلام کرد 
که ۱۸ نفر به بیماری تب کریمه کنگو مبتلا 
شده اند و یک نفر نیز بر اثر این بیماری فوت 

کرده  است.

آرمان ملی: رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور گفته دام ها سالانه ۷۰۰ میلیون نهال را در 

جنگل های هیرکانی می خورند!
برآوردهای عباسعلی نوبخت، از تعداد واحدهای دامی 
موجود در جنگل های شمال کشور اینطور نشان می دهد 
که اگر گله داران بتوانند دام های خود را طوری تربیت 
کنند که روزانه فقط یک نهال بخورند، سالانه حدود ۷۰۰ 
میلیون اصله نهال در این جنگل ها توسط دام های اهلی 
خورده می شود. این در حالی است که معمولا دام های 
موجود در جنگل های هیرکانی بیش از یک نهال در روز 
می خورند و بنابراین می توان گفت در طول هر سال بیش 
از ۷۰۰ میلیون اصله نهال را در جنگل های شمال صرفا بر 
اثر چرای دام از دست می دهیم. این در حالی است که خود 
سازمان منابع طبیعی برای تولید یک میلیارد نهال به چهار 

سال زمان نیاز دارد. 
از سال ۱۳۹۹ به بعد بر اساس قانون، بهره برداری 
چوبی از جنگل های ایران ممنوع اعلام شده اما به دلیل 
عدم تدوین طرح های جایگزین، چرای دام ها و دیگر 
بهره برداری های چوبی از این جنگل ها همچنان ادامه دارد. 

 باقی ماندن درختان افتاده در جنگل از برداشت 
آنها مفیدتر است

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از 
نمایندگان مجلس و سایر عزیزانی که در تصویب برنامه 
هفتم توسعه نقش دارند، خواهش کرده که در مواد و 
تبصره هایی که در خصوص جنگل های کشور تدوین 
می شود، به تمام فرآیندهایی که به پایداری سرزمین 
مربوط است، توجه داشته باشند و از بخشی نگری پرهیز 
کنند و حتما منافع بلندمدت طبیعت کشور را بر منافع 

کوتاه مدت اقتصادی ترجیح دهند. 
نوبخت در ادامه گفت وگوی خود با ایلنا، در رابطه 
با خورده شدن جنگل توسط دام ها گفته: باقی ماندن 
درختان شکسته و افتاده در عرصه های جنگلی از برداشت 
آنها مفیدتر است، زیرا برداشت تمام درختان شکسته و 
افتاده موجود در جنگل ها، حداکثر ۱۰۰ هزار متر مکعب 
از نیاز چوبی صنایع را تامین خواهد کرد، اما وجود این 
درختان به غنی شدن خاک عرصه ها کمک می کند و در 

چرخه حیات جانداران جنگل ها نقش دارد. 
 زراعت چوب باید در اراضی مستثنیات انجام 

شود
او در ادامه با بیان اینکه زراعت چوب صرفا باید در اراضی 
مستثنیات انجام شود، توضیح داده که زراعت چوب یک 
طرح جنگلداری محسوب نمی شود و گفته: منظور از 

زراعت چوب، پرورش درختانی است که محصول اصلی 
آنها چوب است و ما نمی توانیم در فضاهای خالی جنگل 
که یک اکوسیستم طبیعی است، چنین اقدامی را انجام 
دهیم، چون این کار ممکن است باعث هجوم آفات شود 
و خسارت های جبران ناپذیری را برای جنگل ها به همراه 
داشته باشد. عرصه های جنگلی ما پذیرای این مساله 
نیستند که گونه های غیرجنگلی را وارد آنها کنیم و 
پرورش دهیم، بلکه جنگل های ما باید در قالب طرح های 
مطالعه شده مدیریت شوند و زراعت چوب نیز صرفا باید در 

اراضی مستثنیات انجام شود. 
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور تاکید 
کرده: برنامه هفتم توسعه هنوز تصویب نشده است و 
همکاران ما در حوزه اجرا، به همراه متخصصان دانشگاهی 
و تشکل های علمی حوزه منابع طبیعی، نظرات خود را 
به متولیان تصویب این برنامه در دولت و مجلس ارسال 

خواهند کرد تا در نهایت قانونی تصویب شود که براساس 
آن بتوانیم با حداقل خسارت به طبیعت، حداکثر انتفاع 
را از منابع طبیعی کشور داشته باشیم. البته با توجه به 
حساسیت و آسیب پذیری اکوسیستم های جنگلی کشور، 
قطعا هیچ گونه مجوزی برای بهره برداری تجاری از چوب 

جنگل ها در برنامه هفتم صادر نخواهد شد. 

رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از خورده شدن سالانه ۷۰۰ میلیون نهال در جنگل های هیرکانی خبر داده

دام ها جنگل را خوردند!
از سال ۱۳۹۹ به بعد بر اساس قانون، بهره برداری چوبی از جنگل های ایران ممنوع اعلام شده

ادعای جدید وزیر ارتباطات در حاشیه افتتاحیه نمایشگاه الکامپادعای جدید وزیر ارتباطات در حاشیه افتتاحیه نمایشگاه الکامپ

    برق قطع شد؛ نمایشگاه نیمه کاره ماند!

در حالی که براساس بند ف ماده ۳۸ قانون برنامه ششم توسعه، هرگونه بهره برداری چوبی از 
جنگل های کشور از سال چهارم اجرای این برنامه پنج ساله، یعنی از سال ۹۹ به بعد، ممنوع است و 
براساس این برنامه، قرار بود سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، در سه سال اول اجرای این 
برنامه، طرح های جنگلداری را تمدید نکند و در طول این مدت، برنامه هایی را به عنوان جایگزین طرح  های قبلی 
جنگلداری با هدف مدیریت پایدار عرصه های جنگلی تدوین کند، اما در شرایطی که زمان اجرای برنامه ششم با 
یک سال و نیم تمدید، در پایان شهریور ۱۴۰۲ به اتمام می رسد، هنوز طرح های جایگزین تدوین نشده و تدوین 

این طرح ها به برنامه هفتم توسعه موکول شده است. 
در این میان اما با وجود اینکه در ماده ۳۶ برنامه هفتم توسعه علاوه بر لزوم تدوین و اجرای طرح های جنگلداری 
نوین توسط سازمان منابع طبیعی، بر ممنوعیت هرگونه بهره برداری چوبی از جنگل ها تاکید شده است، ولی بازهم 
بندهایی در این برنامه وجود دارد که موجب نگرانی دوستداران محیط زیست نسبت به احتمال باز شدن مجدد 
پای پیمانکاران چوب به عرصه های جنگلی به خصوص جنگل های هیرکانی شمال کشور می شود؛ از جمله اینکه 
در برنامه هفتم توسعه که البته هنوز به تصویب مجلس شورای اسلامی نرسیده، به برداشت درختان شکسته، 
افتاده و ریشه کن زیر نظر سازمان منابع طبیعی مجوز داده شده است، حال آنکه در برنامه ششم، حتی برداشت 

این نوع درختان از جنگل های کشور نیز از سال چهارم اجرای برنامه ممنوع شده بود. 
همچنین در متن برنامه هفتم توسعه آمده است که سازمان منابع طبیعی می تواند از طریق فراخوان و تعیین 
برنده با انعقاد قراردادهای دوره ای، طرح های زراعت چوب را در اراضی مناسب و عرصه های جنگلی فاقد پوشش 
و مخروبه )بدون انتقال مالکیت( به بخش خصوصی واگذار کند و همچنین با هدف زراعت چوب، بهره برداری از 
درختکاری ها و جنگل های دست کاشت را نیز براساس طرح های مصوب به بخش خصوصی بسپارد. این مساله در 
کنار مجاز شدن برداشت درختان شکسته و افتاده از جنگل ها در برنامه هفتم، نگرانی ها را درباره احتمال حضور 
پیمانکاران چوبی در عرصه های جنگلی به خصوص جنگل های هیرکانی به بهانه برداشت درختان شکسته و افتاده 

یا اجرای طرح های زراعت چوب در حاشیه عرصه های جنگلی، افزایش داده است. 
به خصوص که از ابتدای سال ۹۶ تا کنون شاهد اجرای بند ف ماده ۳۸ قانون برنامه ششم توسعه بوده ایم که از آن 
به عنوان »قانون تنفس جنگل ها« یاد می شد و در این مدت، هرگونه برداشت چوب از جنگل ها ممنوع و به منزله 
قاچاق چوب به حساب می آمد، اما حالا که قرار است طرح های نوین جنگلداری توسط سازمان منابع طبیعی تدوین 
شود، برداشت درختان شکسته و افتاده مجاز باشد و طرح های زراعت چوب نیز در حاشیه عرصه های جنگلی اجرا 
شود، با توجه به تعداد کم نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی نسبت به مساحت جنگل های کشور، این نگرانی 
وجود دارد که در صورت تصویب برنامه هفتم توسعه با همین متن کنونی، میزان برداشت چوب از جنگل های 
کشور به ویژه جنگل های هیرکانی افزایش یابد و این مساله بیش از پیش به اکوسیستم این جنگل ها آسیب بزند. 


